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Trafikministeren (Jan Trøjborg) har meddelt 
mig, at han ønsker skriftligt at fremsætte: 

Forslag til lov om ændring af lov om buskørsel. 
(Lovforslag nr. L 136). 

Medlemmer af Folketinget Helge Sander (V), 
Ivar Hansen (V), Ester Larsen (V), Brian Mikkel- 
sen (KF), Agnete Laustsen (KF) og Torben 
Rechendorff (KF) har meddelt mig, at de ønsker 
at stille følgende forespørgsel til skatteministe- 
ren og kulturministeren: 

»Hvordan vil regeringen sikre, at idrætsud- 
øverne og idrætslederne ikke får forringet deres 
vilkår?« 
(Forespørgsel nr. F 29). 

Formanden for Sundhedsudvalget har meddelt 
mig, at udvalget i henhold til forretningsorde- 
nens § 12, stk. 4, har optaget lovforslag om 
ændring af lov om sygehusvæsenet (L 99) til 
fornyet udvalgsbehandling. 

Skriftlig fremsættelse af forslag 

Justitsministeren (Bjørn Westh): 
Herved tillader jeg mig for det høje Ting at 
fremsætte: 

Forslag til lov om ændring af forskellige lovbe- 
stemmelser om umyndighed m.v. (Ændringer 
som følge af værgemålsloven). 
(Lovforslag nr. L 127). 

Formålet med lovforslaget er at gennemføre 
konsekvensændringer i lovgivningen som følge 
af vedtagelsen i juni 1995 af en ny værgemåls- 
lov. Den nye lov afløser de gældende regler i 
myndighedsloven om umyndiggørelse og vær- 
gebeskikkelse m.v. 

Samtidig med værgemålsloven blev der ved- 
taget en række konsekvensændringer af love 
inden for Justitsministeriets område, herunder i 
retsplejeloven og i familieretlig og formueretlig 
lovgivning. Både denne lovgivning og værge- 
målsloven træder i kraft den 1. januar 1997. 

Det lovforslag, der fremsættes nu, indeholder 
de ændringer af lovgivningen uden for Justits- 
ministeriets område, der er nødvendige som 
følge af gennemførelsen af værgemålsloven. 

De foreslåede lovændringer vedrører i vidt 
omfang regler, der opstiller krav om, at en per- 
son ikke må være umyndiggjort eller under lav- 

værgemål for at få offentlig autorisation eller til- 
ladelse til at udøve et bestemt erhverv. Disse 
bestemmelser skal tilpasses de nye former for 
værgemål. 

Personer, der er under værgemål efter værge- 
målslovens § 5 eller § 7, anses for at være myn- 
dige. Også personer, der opfylder betingelserne 
for at komme under disse værgemål, kan imid- 
lertid ikke fuldt ud anses for at være i stand til 
tage vare på deres egne anliggender. Det er der- 
for udgangspunktet for de foreslåede lovæn- 
dringer, at de pågældende ikke skal have 
adgang til at udøve erhverv, der kræver offent- 
lig tilladelse. 

De nye former for værgemål medfører også, 
at det er nødvendigt at ændre reglerne i valglo- 
vene om umyndiggjortes adgang til at stemme. 
Det følger således af grundlovens § 29, stk. 1, at 
en person, der er umyndiggjort, ikke har valgret 
til Folketinget. 

Lovforslaget indebærer, at personer, der efter 
de nye regler er under værgemål med fratagelse 
af den retlige handleevne, jf. værgemålslovens 
§ 6, ikke har adgang til at stemme til folketings- 
valg, kommunale valg og valg til Europa-Parla- 
mentet. 

Herudover foreslås bl.a. justeringer som følge 
af, at loven om anbringelse af umyndiges midler 
bliver ophævet ved den nye værgemålslov. 

Idet jeg henviser til lovforslaget og de ledsa- 
gende bemærkninger, skal jeg herved anbefale 
forslaget til det høje Tings velvillige behandling. 

Økonomiministeren (Marianne Jelved): 
Jeg tillader mig herved for Folketinget at frem- 
sætte: 

Forslag til lov om ændring af realkreditloven. 
(Implementering af BCCI-direktivet, ændring af 
engagementsregler m.v.). 
(Lovforslag nr. L 129). 

Med lovforslaget indarbejdes i realkreditloven 
EF-direktivet om styrkelse af tilsynet med 
finansielle virksomheder, der indgår i en kon- 
cern. Dette såkaldte BCCI-direktiv skal være 
implementeret senest den 18. juli 1996. Finans- 
tilsynet får mulighed for at gribe ind over for 
uoverskuelige koncernstrukturer, og revisio- 
nens indberetningspligt bliver skærpet. 

Endvidere foreslås det at styrke Finanstilsy- 
net ved at give tilsynet adgang til dels at kræve 
en medrevisor, dels at iværksætte en undersø- 
gelse af fremtidsudsigterne for et realkreditin- 
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stitut. Disse forslag følger anbefalinger i rappor- 
ten »Den danske pengeinstitutsektor«, der i 1994 
blev udarbejdet af det tværministerielle kon- 
taktudvalg vedrørende det finansielle marked. 

Det foreslås at ændre reglerne for engage- 
mentsopgørelser således, at der sondres mellem 
lovbefalede garantier, som uanset form skal 
medregnes ved opgørelsen af engagements- 
grænser med f.eks. en moderbank, og supple- 
rende garantier, der ikke behøver at blive med- 
regnet, fordi pantesikkerheden er til stede. 

Forbudet mod at basere realkreditlån på ejer- 
pantebreve foreslås også at gælde for udenland- 
ske institutters udlån i Danmark. Adgangen til 
at yde 50-årige indekslån til private udlejnings- 
ejendomme foreslås gjort permanent. 

Der foreslås indført forbud imod spekula- 
tionsforretninger for direktører og funktionærer 
i realkreditinstitutter. Overgangsreglerne for 
direktørers andre hverv præciseres. 

Lovforslaget omfatter ikke ændring af § 42 
vedrørende belåning af løsøre i landbrugets 
driftsfællesskaber, idet Landbrugs- og Fiskeri- 
ministeriet og landbrugsorganisationerne er 
enige om at afvente udviklingen i praksis under 
de ved lov nr. 353 af 6. juni 1995 indførte regler, 
inden der tages stilling til behovet for eventuelt 
at ændre DLR-loven og realkreditloven i folke- 
tingsåret 1996-97. 

Lovforslaget ventes ikke at medføre væsentli- 
ge administrative, statsfinansielle, miljømæssige 
eller erhvervsøkonomiske konsekvenser. 

Idet jeg i øvrigt henviser til lovforslaget og 
, bemærkningerne hertil, skal jeg anbefale forsla- 
get til Folketingets velvillige behandling. 

Erhvervsministeren (Mimi Jakobsen): 
Hermed har jeg den ære for det høje Folketing at 
fremsætte: 

Forslag til lov om teknologisk service. 
(Lovforslag nr. L 130). 

Lovforslaget har til formål at styrke udviklingen 
af den teknologiske service i Danmark. De god- 
kendte teknologiske serviceinstitutter spiller en 
vigtig rolle som formidlere af både inden- og 
udenlandsk forskning til konkret anvendelse i 
danske virksomheder og samfundet i øvrigt. 

Dansk erhvervsliv skal fremover ikke blot 
konkurrere på pris, men også på kompetencer 
og innovationsevne. Det er afgørende, at virk- 
somhederne har let adgang til ny og relevant 
viden. 

Den fremtidige udvikling af den teknologiske 
service skal bygge på de styrker og muligheder, 
der allerede findes i dag. Der er i dag etableret 
et godt samspil mellem forskningsinstitutioner 
og institutterne inden for den teknologiske ser- 
vice, men samspillet kan forbedres og styrkes. 
Den erhvervspolitiske målsætning for udviklin- 
gen af den teknologiske service i Danmark frem 
til og ind i det 21. århundrede er, at der til sta- 
dighed kan tilbydes forskningsresultater og tek- 
nologisk viden på internationalt niveau til 
erhvervslivet. 

Lovforslaget forenkler den eksisterende 
beslutningsstruktur. I dag træffes beslutninger 
vedrørende basismidler og øvrige tilskud til de 
godkendte teknologiske serviceinstitutter af 
Erhvervsudviklingsrådet efter behandling i et 
rådgivende, men underordnet GTS-udvalg. Der 
er i realiteten i stort omfang tale om dobbelt- 
administration, som er forsinkende og uhen- 
sigtsmæssig. Og samtidig er det ikke realistisk, 
at Erhvervsudviklingsrådet opbygger den viden 
og det konkrete kendskab til området, som kræ- 
ves for at kunne gå i dybden med de spørgsmål, 
der vedrører dette område. En væsentlig forud- 
sætning for, at erhvervslivet og samfundet i 
øvrigt kan tilbydes den bedst mulige teknologi- , 
ske service, er, at beslutningsstrukturen funge- 
rer optimalt. Dette kræver, at de personer, der 
træffer afgørelser om støtte til teknologisk servi- 
cevirksomhed og gennemfører mere overordne- 
de udviklingsplaner, må have en betydelig fag- 
lig indsigt og hele tiden være på forkant med 
både den danske og internationale udvikling 
inden for området. 

Forslaget bryder med den hidtidige beslut- 
ningsstruktur, der i dag rummer for tunge 
beslutningsgange med for lang afstand mellem 
beslutningstagerne og brugerne af den teknolo- 
giske service. Hertil kommer, at det er ønskeligt, 
at Erhvervsudviklingsrådet kan koncentrere sig 
om de overordnede linjer for erhvervsudviklin- 
gen. 

Det foreslås derfor, at der oprettes et råd, 
Rådet for Teknologisk Service, som i en tæt 
dialog med brugerne både kan følge og støtte 
udbudet af teknologisk service og samtidig, 
være initiativtagende til en løbende udvikling af 
området. Rådet skal have medlemmer, der både 
repræsenterer brugerinteresserne, interesser fra 
institutterne i det teknologiske servicesystem og 
fra Erhvervsministeriet. 

Idet jeg i øvrigt henviser til lovforslaget med 
tilhørende bemærkninger, tillader jeg mig at 


